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la vârstama 

IURIE DARlE 
1, 2. Anul 1960 o împărţit în două viata 
şi preocupările mele artistice. Încă din 
liceu desenom şi eram un fervent vizi
tator al spectacolelor de teatru şi operă 
din Timişoara. După core om trecut 
prin d iferite încercări. La Bucureşti, om 
dat examen la Arte Plastice şi la Teatru. 
Soarta o făcut să intru la Teatru, unde 
om întâlnit o el ită de actori şi regizori 
îndrumători: Morietta Sodova, Mihai 
Popescu, un more artist, despre care se 
vorbeşte, din păcate, foarte putin, care 

studiat teatru în 
cu Mox 

togrofie. M-om întâ ln it acolo cu 
Emonoil Petrut, Totiono lekel, Jeono 
Goreo, Miriam Răduconu; apoi viata 
mea o luat o întorsătură foarte ciu
dată. Amestecam teatrul cu fi lmul, 
lumea osta fantastică pe core om luat-o 
de la coarnele plugului (făceam sce
narii scurte, dramotizări după mo-
mente din piese ... ), desenom, făceam 
i lustratie de carte .. . E ram foarte ocu-
pat. 
În anul 1960 om intrat într-o a ltă lume, 
cu Radu Beligon şi Mihai Rolea. De 
aici încolo om început, împreună cu 
Giurchescu şi David Esrig, contactul cu 
un olt tip de regie, regie-şcoală, şi om 
intrat în al doilea Institut. 
Am început să văd lumea, pentru că 
om plecat în turnee în Est: Leningrad, 
Odessa, Moscova, om ajuns până la 
Teatrul Natiunilor, unde spectacolul lu i  
David Esrig, Troilus şi Cresida, o luat 
Marele Premiu. 
A fost important să joc Caragiale şi 
Alecsandri, core sunt cei moi mori din 
dramaturgie românească clasică. Apoi 
om abordat, în timp, o piesă o lui  
Mircea Ştefănescu - Acolo, departe, 
alături de Costoche Antoniu şi Totiono 
lekel, şi această colaborare n-om s-o 
uit niciodată. 
Am jucat un rol important alături de 
Ionescu Gion, un olt actor uriaş despre 
care nu se vorbeşte. În repetitii nu m-am 
simtit în stare să- I  duc până la capăt, 
aşa încât om mers la Ionescu, core era 
foarte apropiat de actorii moi tineri, şi 

i-om spus: "Eu cred că o să ies din rolu l  
ăsta" . "De ce, mă, puştiule?" "M-a 
speriat, nu cred că o să foc ... " "Nu-i 
nimic dacă nu ştii despre ce e vorba, 
rabdă, rabdă şi o să- I  foci bine." Şi, 
într-adevăr, până la urmă om avut sa
tisfactia reuşitei, într-un rol în core om 
ezitat să intru. 
La Teatrul de Comedie m-a marcat 
rolul Învătotului din Umbra lu i  Evgheni 
Şvorţ, cu core om fost în turneu la 
Leningrad, Hectar d in  T roilus şi 
Cresido, Don Juon, cu core iarăşi om 
avut la început îndoieli şi probleme, 
apoi rolul din Colivia cu nebune. M-a 
marcat, de asemenea, şi mi-o dat 
încredere more rolul din Curve de lux 
de Radu lftimovici, la fundatia noastră 
culturală. 
3. Să ne întoarcem la primii  ani de 
octorie, când om avut într-adevăr de 
învătot şi de la colegii mei regizori, şi 
de la actorii-regizori, cum ou fost Liviu 
Ciu lei sau Morietto Sodovo, în al  cărei 
fi lm, "Mitreo Cocor", om făcut 
figuratie - primul meu rol. 
Contactul cu această lume formidabilă 
s-a produs nu numai strict profesiona l .  
Mi-aduc aminte de marele actor 
Băltăteonu, de marele actor Vroco; se 
bucurau când ne întâ lneau, ne sfătu
iou. La un moment dat, întâmplător, 
Vraco ne-o luat, pe Dichiseonu şi pe 
mine, şi mergea cu omândouă mâini le 
aşezate, foarte mândru, pe doi tineri, 
se sprijinea într-un mod simbol ic pe 
noi. Sigur că aceste lucruri por banale, 
dor pentru un tânăr actor lumea osta -
efervescentă, ciudată, în core era 
amestecat binele cu răul, iar morii 
regizori şi morii actori încă moi trăiau 
alături de noi - o însemnat o more 
experientă; întotdeauna om avut ceva 
de învătot. 
Am avut ocazia să joc cu foarte multi 
actori de talent: Birl ic, Ciubotăroşu . . .  
S ă  moi număr? Nu ştiu ... sunt prea 
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mulţi, într-adevăr. Şi cu colegi din ge
neraţi i le mai noi: Albulescu, Marin 
Moraru, Gigi Dinică, Bibanu, Sanda 
Toma, Stela Popescu, Silviu Stăncules
cu. E o galerie de actori care au 
devenit maeştri ai teatrului, dar şi ai fil
mului .  
4. Toate se adună într-un soi de vad, 
de unde pleacă mai departe, ca nişte 
ape strangulate la un moment dat, dar 
care pe urmă curg în şuvoi. 
Sper că tot ce mi se va întâmpla de
acum încolo va fi ca o rachetă care 
lasă în urmă scântei, steluţe. 
Am încredere în forţele mele şi mai 
ales în oamenii din jurul  meu. Acum 
lucrez la o piesă a lui Mare Camoletti, 
care s-a jucat la Paris, s-a făcut şi un 
fi lm, cu Marina Vlady. Colaborez cu 
Victor Yi la, Anca Pandrea, Candid 
Stoica, Daniela Nane şi lu l iana 
Marciuc. Joc rolu l  principal şi sunt în 
clipa asta, cu autonumire, şi regizor. 
De aceea trebuie să- I  caut iarăşi pe 
Ionescu Gion, să îl rog să mă ajute: 
"Stai şi rabdă . . .  " Mi-am spus: dacă tot 
le ştii tu pe toate, dacă de un an de zi le 
stai şi mesteci textul ăsta, eşti aproape 
calificat. 

GEORGE MOTOI 

1. În ceea ce mă priveşte, nu a fost 
prea dificil, pentru că m-am bucurat de 
la început de confruntări serioase, cu 
roluri diverse, de complexitate drama
tică şi, mai ales, cu regizori-dascăli 

importanti, ca Ion Olteanu sau 
Gabriel Negri şi Cristian 
Munteanu.  Apoi, priv i legiul con
tinuităţii şi cel a l  necantonării 
într-un singur gen de roluri nu 
m-a ocolit nici el, ca şi procesul, 
extrem de important şi instructiv, 
de integrare a actorului,  prin 
adaptabi l itate, în mai mu lte 
colective din ţară. Aceste expe
riente, deosebit de interesante, 
au pavat consecvent, din fericire, 
drumul  evolutiv şi promiţător 
spre conturarea maturităţii mele 
creatoare. 
2. Întâlnirea cu omul şi regizorul 
de mare rafinament Vlad Mugur, 
în perioada directoratului său la 
Teatrul N aţional d in Cluj ,  la 
realizarea câtorva roluri de 
primă mărime şi care m-au 
impus ca actor: bufonul Feste 
din A douOsprezecea noapte de 
Shakespeare, Caligula din piesa 
lui Camus, Oberon din Visul 

unei nopţi de varO de Shakespeare şi 
Victor din Pisica în noaptea Anului nou 
de D.R. Popescu. În cinematografie am 
avut parte de alte întâlniri importante 
cu Malv i na U rşianu ("Serata", 
"Trecătoarele iubiri" şi "Lăpuşneanu") 
şi regretatul Mircea Veroiu ("Hype
rion", "7 zile" şi "Adela"). Aceste nora
coase întâlniri m-au definit în plan 
uman şi artistic, mi-au marcat existenta 
şi vor rămâne reperele sigure a le cori
erei mele. 
3. Întâlniri le pe scenă sau pe ecran cu 
S i lv ia Popovici, Gina Patrichi, I rina 
Răchiţeanu, Carmen Stănescu, I rina 
Petrescu, Valeria Seciu, Ileana Stana 
Ionescu, Silvia Ghelan, Melania Ursu, 
cu Radu Beligan, Calboreanu, Birlic, 
Marcel Anghelescu, Geo Barton, cu 
Toma Caragiu,  Ştefan Iordache, Ion 
Caramitru, Gheorghe Dinică, Gheor
ghe Cozorici, Mircea Albulescu, Florin 
Piersic, Ovidiu Iu l iu Moldovan sau 
Costel Constantin, cu regizorii Sarona 
Coroamă Stanca, Horea Popescu,  
Mihai Berechet ş i ,  nu în ultimul rând, 
cu critici i N. Carandino, Radu 
Popescu, Traian Şelmaru, Margareta 
Bărbuţă şi N atal ia Stancu, ori 
Ecaterina Oproiu şi Mircea Alexan
drescu. În preajma lor, ca şi a multor 
a ltora, i nstalarea cl imatului creativ 
venea de la sine, cultura şi bunul-gust, 
profesionalismul performant operau cu 
distinsă măiestrie şi exigenţă maximă. 
4. Partituri pe măsura vârstei şi matu
rităţii artistice dobândite, în piese valo-

roase, cu regizori inspiraţi şi actori de 
talent şi profesionalism, chiar şi moi 
tineri, împreună cu care să pot conti
nua tradiţii le bune ale artei teatrale. 
De această şansă mă şi bucur în 
prezent la Teatrul Naţional d in  
Bucureşti, în  două premiere impor
tante: Generaţia de sacrificiu de 1. 
Voljean, în regio lui Dinu Cernescu, şi 
Omul din La Mancha, un proiect de 
mare anvergură al  regizorului şi direc
torului  TNB, Ion Cojar, cu care om 
bucuria să lucrez pentru prima oară. 
Perspectivele unui  actor sunt întotdeau
na legate de şanse, de întâmplări, de 
noroc, actorio rămânând cea moi 
dependentă profesie în procesul atât 
de compl icat şi de complex al creaţiei 
teatrale. Satisfacţiile - dor şi riscurile ei 
trebuie, până la urmă, să ţi le asumi 
singur. 

TRAIAN STĂNESCU: 

1. În primul rând vreau să vă spun că 
mie nu-mi plac interviurile, în general .  
Consider că există o intimitate a 
actorului ,  în core nici un gazetar sau 
redactor nu are dreptul să pătrundă. 
Cât priveşte întrebarea, o fost foarte 
dificil." Noi om debutat într-o epocă în 
care lucrurile în teatru stăteau destul 
de bine, deşi epoca era "neagră". Dor, 
fi ind foarte tineri, am reuşit să 
întrezărim şi un pic de alb; teatrul 
însemna o oază de lumină atât pentru 
noi, cât şi pentru spectatori. A fost 
întotdeauna o speranţă, un prieten de 
nădejde care nu şi-o dezamăgit pu
blicul. 
Din fericire, în afară de rolurile care 
erau "obligatori i" ,  în piesele proaste 
din dramaturgie originală, cum se 
spunea, au fost şi texte româneşti 
bune, chiar dacă pe o temă dotă (vezi 
Citadela sfOrflmată, o piesă sau două 
de Everac). Pe lângă aceste roluri, am 
jucat şi Shakespeare, Tennessee Wil l i
oms, Carnii Petrescu. Aşa că m-am 
mirat când colegi de-ai noştri, în spe
cial regizori, care au fost plecaţi din 
ţară, au spus, dându-ne "sfaturi": 
acum o să înceapă teatrul românesc. 
Teatrul românesc era pornit pe un 
drum propriu, chior dacă sinuos, greu; 
au fost momente importante în perioa
da de care vorbesc. 
Nu ştiu exact ce înseamnă "maturitate 
creatoare" şi când apare ea. Un om 
poate să fie matur la 20-25 de ani şi 
infantil la 60-70. Depinde de talent. 
Dor, cum 80% din actorii români au 
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talent, se pare că lucrurile sunt pe un 
făgaş bun. 
2. Cred că toate roluri le sunt a cotitură, 
chiar un labirint cu mai multe cotituri. 
Cariera unui actor se formează încet
încet, cărămidă cu cărămidă. Din ne
fericire, sunt mulţi colegi de-ai mei 
care au statuie fără soclu. Soclu cred 
ei că au, dar de fapt stau în aer. 
Fiecare rol, mai mare sau mai mic, mai 
important sau mai puţin important 
pentru presă sau pentru public, este la 
fel de important pentru t ine: tratezi 
toate partiturile cu aceeaşi seriozitate, 
chiar dacă nu depui de fiecare dată 

· efort. E i rtant Hamlet dar 

şi Groparul din Hamlet. În privinţa asta 
am un exemplu extraordinar: Victor 
Rebengiuc. În faţa fiecărui rol, mare 
sau mic, este ca un copil care merge la 
şcoală în clasa 1 şi nu ştie nimic. Uită 
tot ce ştia şi, indiferent de regizor, se 
aşază în bancă şi aşteaptă să i se 
explice alfabetul. Şi dacă după una, 
două, cinci repetiţii regizorul dovedeşte 
că nu poate să facă spectacolul, Victor 
se retrage. Cred că aşa trebuie făcut. 
Din nefericire, în teatrul românesc a 
fost pomana mu lt prea mare. De 
aceea s-a ajuns la mediocritate, la 
spectacole proaste, la o critică 
proastă. În momentul de faţă, critica 
de teatru este un punct critic. Este 
bătrânicioasă, sunt aceleaşi criterii de 
selecţie, aceleaşi echipe, aceleaşi 
judecăţi de valoare. Cred că e cazul să 
se facă loc tinerilor, să nu-i mai ţinem 
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în spatele carti nei. 
3. Nu din pol iteţe sau din dorinţa de a 
nu-i omite pe uni i  şi de a-i evidenţia pe 
alţ i i ,  absolut toţi actorii, regizorii, 
scenografii cu care am colaborat din 
1961, de când am terminat Institutul, 
m-au marcat şi au însemnat ceva.  La 
Piatra Neamţ, unde am stat t rei ani ,  
am lucrat cu Cornel Todea, Dan 
Nemţeanu, am avut "un  di rector, Ion 
Camon, cum nu am mai avut şi nici nu 
o să mai am - nu trebuie să se simtă 
nimeni supărat . Îşi iubea actorii. Asta 
contează foarte mult. Actorii sunt ca 
nişte copii mari, care au nevoie de 
foarte multă afecţiune. Zilele trecute 
am auzit la radio un interviu cu dom
nul Dinischiotu, care m-a întristat. La 
un moment dat a spus că "dacă un 
actor are ce să joace, nu bârfeşte şi 
nici nu-l interesează partea materială".  
Dacă regizorii s-au aranjat, noi ,  
actori i, suntem în continuare în aer. 
Motiv pentru care eu nu mai colaborez 
nici la televiziune şi nici la Radio. 
4. Destul de sumbre. Actorii sunt oglin
da vremurilor. Dacă vremurile sunt 
triste, actorii nu pot fi veseli. 
Din nefericire există o ca
tegorie de colegi de-ai 
noştri, actori-afacerişti, 
care pentru bani se duc 
oriunde. Ar t rebui să nu 
înşelăm meseria asta, pe 
care nu ne-a obl igat 
nimeni să o facem, să nu 
trişăm, să nu o murdărim.  
Speranţa rămâne numai în 
t ineri, în toate domenii le şi 
cu atât mai mult în cul
tură, artă, teatru. Trebuie 
lăsaţi în faţă . Pentru că noi 
suntem obosiţi. . .  Societa
tea este obosită, numai 
cei tineri mai pot să 
rezolve ceva. 
Nu-mi cereţi să vă dau 
lucruri concrete, de bucă
tărie, pentru că nu-mi  
place. Aşa cum a răspuns 
Emil Botta, într-un interviu 
la televiziune, la îndemnul 
"Spuneţi-ne ceva despre 
tainele meseriei de actor": 
"Dacă spui că este o 
ta ină,  să o lăsăm să 
rămână taină". 

EMIL HOSSU: 

1. În cazul actorului putem 
vorbi despre un parcurs 

profesional care i-a fost îngăduit, de 
care a putut să profite sau nu. Din 
acest punct de vedere, eu am avut un 
segment de timp, puţin cam prelungit, 
de personaje pozitive; nu mi-a fost 
benefic, cred eu, şi momentul matl1ri
zării s-a produs o dată cu apariţia 
compoziţi ilor de caracter. Nu e vorba 
despre maturitatea ca vârstă a perso
najului, ci despre complexitatea pe 
care ţi-o pretinde. De aceea, în gene
ral, noi, actorii, îndrăgim mai mult per
sonajele negative: sunt mai preten
ţioase· ca muncă, ai de dăltuit mai 
adânc şi reuşita, de obicei, ne suge
rează o anumită construcţie în afara 
persoanei propri i ,  noi nebănu ind 
niciodată că am f i  nişte personaje ne
gative. 
Am avut şansa de a juca din primii  ani  
roluri importante, cu posibilităţile mele 
de atunci ca tehnică actoricească. 
Personaje ca Romeo din Romeo şi 
Julieta sau Hypolit din Fedra au fost 
probe de foc care m-au ajutat întru 
maturizare; dacă ea s-a întâmplat sau 
nu, asta numai spectatorii şi criticii o 
decid. 
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2. În general, facem această profesie 
din orgoliu, pentru doi parteneri: unul 
este personajul .:... cu el trebuie să fii 
într-un continuu dialog de afecţiune, 
care înseamnă şi ruperi, şi trădări de o 
parte sau de alta - şi al doilea este 
publicul. 
Un  moment important pentru mine a 
fost primul spectacol de televiziune pe 
care l-am făcut: Ciuta, în regia lui  Geo 
Saizescu, unde am avut-o ca parteneră 
pe Mariana Mihuţ, alături de Fory 
Etterle, N inetta Gusti, Ion Besoiu, 
Ştefan Mihăi lescu-Brăila, şi care m-a 
lansat, purtându-mă spre ceea ce se 
cheamă popularitate. Acel spectacol, 
făcut în 1969, a fost solicitat de patru 
ori în acel an, a fost premiat şi de atunci 
am început să dau tot mai frecvent 
autografe. Ceea ce este un semn de 
recunoaştere, dar nu de preţuire a 
calităţii, şi nici un cal ificativ, după 
părerea mea . 
3. După 34 de ani  de carieră ar fi 
foarte multe de spus despre întâlniri le 
importante d in  profesie. Nu pot să uit 
marea şansă pe care am avut-o, ca 
student, pri n  intermediu l  teatru lu i  
radiofonic, de a f i  partener, umăr 
lângă umăr, la acelaşi microfon, cu 
George Calboreanu, Ştefan Ciubotă
roşu, Emi l  Botta, Fory Etterle, maestrul 
Radu Beligan, doamna I rina Răchi
ţeanu, doamna Dina Cocea, doamna 
Tanţi Cocea, dar şi cu generaţia 
matură din perioada începuturi lor 
mele: George Constantin, Toma 
Caragiu, Amza Pel lea . A fost o mare 
şansă să fiu a lături de ei, să-i văd cum 
"desţelenesc" un personaj. 
Apoi întâln irea cu Geo Saizescu, în 
Ciuta, "Secretul lu i  Bacchus" şi alte 
filme importante pentru cariera mea . 
Tot în ceea ce priveşte cinematograful, 
Sergiu N icolaescu; am jucat aproape 
în toate fi lmele lu i .  
În teatru o întâlnire esenţială am avut 
cu George Rafael, care este pomenit 
mai puţin, deşi avea o statură intelec
tuală şi o tandreţe, în special pentru 
tinerele speranţe ale teatrului româ
nesc, ieşite din comun. Am ovul şansa 
să-I am partener într-un film pe Liviu 
Ciulei, să lucrez cu Sanda Manu, Petre 
Sava Băleanu, multe nume marcante 
ale regiei de teatru, de televiziune, de 
fi lm.  
Aş vrea să subl iniez că marea mea 
şansă, poate, s-a numit faptul că în 
primul rol pe care l-am jucat pe scena 
Teatru lu i  "Nottara", în Petru Rareş, 
l -am avut partener pe marele George 

Constantin, de care 
m-a legat o prietenie 
cu care mă laud. 
4. Actorul nu are 
vârstă, de aceea n1c1 
nu poate fi acuzat că 
în nu ştiu ce perioadă 
a jucat nu ştiu ce rol 
"mai" pozitiv sau 
"mai" negativ. Pentru 
că nu este sculptor sau 
scriitor, să pună la ser
tar. Aşa cum viaţa are 
toate vârstele, şi acto
ria are toate vârstele. 
Câtă vreme un actor 
este lucid, câtă vreme 
nu a îmbătrânit fizio
logic prea mu lt, a re 
perspective foarte 
diverse. Iar  Spencer 
Tracy sau Jean Gabin 
au devenit cu adevărat 
frumoşi şi fermecători 
în momentul în care au 
avut părul alb.  

COSTEL 
CONSTANTIN 

1. În această meserie am păşit încet, 
dar sigur, fiecare cucerire însemnând 
un pas înainte şi nu un salt spectacu
los. 
Anul acesta împlinesc 35 de ani de 
când am absolvit Institutul, la clasa 
doamnei Beate Fredanov. Faptul că nu 
m-am numărat printre favoriţii profe
soarei mele - care a vrut, la un moment 
dat, chiar să renunţe la mine - m-a sti
mu lat mult mai mult şi m-a ajutat, la 
sfârşitul facultăţii, să evit ciocnirea de 
nişte ziduri mari, înalte şi groase. Un 
mare noroc a fost, tot la început de 
drum, repartizarea mea la laşi. Aici, 
t imp de cinci an i, graţie lu i  Cri n 
Teodorescu şi Soranei Coroamă în 
special, am jucat mult, diversificat, 
pregătindu-mi calea temein ic, astfel 
încât, în anul 1969, o dată cu venirea 
lu i  Radu Beligan la conducerea 
Teatru lui Naţional din Bucureşti, am 
avut şansa de a fi ales în trupa de ac
tori pe care dânsul a format-o împre
ună cu Horea Popescu. 
2-4. Dincolo de toate colaborările 
extraordinare de la radio (în special cu 
Dan Puican), de la televiziune (Dom
niţe Munteanu), din film (Dan Piţa, 
Mircea Veroiu), cea mai mare satis
facţie a mea - şi copi lul meu de suflet, 
dacă pot spune astfel rămâne teatrul .  

important din întreaga mea carieră, 
acesta ar fi, neîndoieln ic, Zbor dea
supra unui cuib de cuci, în care am 
jucat t imp de zece ani; iar dacă ar f i  să 
numesc un singur om pe care îl respect 
şi îl apreciez ca persoană, ca partener, 
ca artist şi pe care îl recunosc drept 
mentor, atunci acesta este Rad u  
Beligan .  
Î n  teatru şansele care ţi se oferă depind 
foarte mult de moment, de conjunc
tură, iar eu nu mi-am propus n iciodată 
să obţin lucruri irealizabile. Mi-am 
dorit, de pildă, să joc rolul Regelui d in 
Hamlet, dar dacă acest lucru - sau 
altele - nu s-a întâmplat, nu am 
devenit nefericit şi nici nu m-am simţit 
frustrat. Căci, în afara profesiei, un 
spri j in fundamental am avut întotdeau
na de la cei drag i :  în mijlocul familiei, 
în mij locul naturii, în contactul direct 
cu pământul, care pe mine mă încarcă 
de energie. 
5. U rmătorul meu proiect ar putea să 
fie Othello; este un rol pe care mi- I  
doresc şi pe care, la vârsta mea, mai 
pot încă să-I joc. Dacă se va întâmpla, 
va fi minunat, dacă nu, în jurul  nostru 
sunt atât de mu lte alte lucruri care ne 
pot face fericiţi . . .  

Florina Bucur 

Tamara Susoi 
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